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Beszélgetés Jámbor János villanyszerelővel 

– Bár Ön nem a Jászságban született, mégis szoros szálak fűzik kicsi falunkhoz, Jászfel-
sőszentgyörgyhöz. Mesélne erről, hogyan is került kapcsolatba a Jászsággal?

– A húgommal Budán születtünk, ott is laktunk egészen 1974-ig, majd ekkor házassá-
got kötött, és férjével lekötözött ide. Nagyon sokszor látogattam meg őket, sok időt töl-
töttem itt, szerettem a faluba járni, mindig volt egy különleges hangulata a nagyvároshoz 
képest. Akkor még nem tudtam elképzelni, hogy itt lakjak, de voltak olyan dolgok, amik 
nekem tetszettek. Például ilyen volt, amikor a faluban hajtották az utcákon az állatokat. 
Mindig csodálkozva néztem, hogy mennyivel másabb életet élnek az itteni emberek. 

– Több végzettséget is szerzett élete során, és több munkahelyen is dolgozott Magyaror-
szágon. Meg volt elégedve ezekkel a lehetőségekkel, vagy mindig is többre vágyott?

– Először villanyszerelő szakmát tanultam Újpesten, a Kilián György Iskolában, az 
érettségit esti tagozaton végeztem Csepelen. Azután megszereztem az autóvillamossági 
szerelő szakmai képesítést is. Adódott ugyanis egy olyan esély számomra, hogy ha au-
tóműhelyben fogok dolgozni, akkor megkapom ezt a végzettséget. Éltem a lehetőséggel, 
szerettem kipróbálni magam többféle területen. 

Dolgoztam villanyszerelőként is cégeknél, ez a szakma édesapám vonala volt, ő a kézi 
szerszámgyárban dolgozott. A két nagybátyám nagyon híres szerszámkészítő volt, díjakat 

Sidney, ahol mindig boldognak éreztem magam.
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is nyertek, így volt példa előttem. Ez nekem is megtetszett, így először kézi szerszámkészí-
tőnek tanultam. A műhelyben töltött első napon rögtön egy darab vasat adtak a kezembe, és 
azt kérték, hogy csináljak ebből kalapácsot: itt van a reszelő, meg itt van a vas. Elkezdtem, 
de akkor már tudtam, hogy az órákon keresztül történő vasak reszelgetése nem nekem való. 
Majd apukámnak mondtam, hogy inkább átmennék villanyszerelőnek. Igaz, ott is ugyanez 
volt a gyakorlaton, de aztán megbarátkoztam a szakmával.

Többnyire sofőrként dolgoztam, jobban szerettem már akkor is a szabad életet. Vala-
mennyi kategóriára megszereztem a vezetői engedélyt, kamionon és a BKV-nál is voltam 
alkalmazásban. 

Makacs természetű ember lévén nem igazán szerettem, ha nekem parancsolgatnak. A 
katonaságnál pl. egyszer engedtek el tévedésből a két év alatt, egyébként mindig büntetve 
voltam valamiért. 

– Ez közrejátszott abban, hogy inkább külföldön próbál meg új életet kezdeni?

– Amikor 1974-ben másodszor nősültem, a szakszervezet intézte, hogy a fiatal házasok 
elmehessenek a vállalati üdülőbe nászútra. Ezt fél évvel előtte kellett jelezni, ezért időben 
bementem a titkárságra és megtettem. Azt mondták rendben van minden, menjek vissza, 
ha aktuális lesz. Az esküvőt követően mentem be újra, ahol közölték velem, hogy tévesen 
írtak valamit az időponttal kapcsolatban, így nem vehetünk részt az üdülésen. Nagyon 
mérges lettem, széttéptem a szakszervezeti könyvet és a KISZ-igazolványt. Jól meg is 
tapostam mindkettőt, majd mondtam nekik, hogy hozzám innentől kezdve ne szóljanak. 
Ezzel kezdődött az egész disszidálási dolog. 

Ezt követően nem találtam a helyem Magyarországon. Beiratkoztam német nyelvtanfo-
lyamra, 1978-ban el is végeztem két szemesztert. Időközben a feleségemmel sem voltunk 
túl jó kapcsolatban, és 1979-ben úgy döntöttünk, hogy befejezzük. Ezután felültem a re-
pülőre, és Frankfurtban szálltam le 1979. július 13-án, pénteken. Azóta a 13-as a szeren-
cseszámom. 

– Mi történt, hogy viszonylag hamar elhagyta Németországot?

– A két szemeszter nagyon jó alapot biztosított a nyelvtudáshoz, nem tudtak „eladni”, 
minimális szinten tárgyalóképes voltam a munkahelyeken. Nem akartam elmenni Német-
országból, de a maradáshoz kétféle lehetőség adódott. Azokban az években még menekült-
nek számítottunk. A németeknél a „Duldung” okirat egy ideiglenes engedélyt volt, amivel 
dolgozhattam, de nem maradhattam végleg. A másik verzió a politikai menekült kategória 
volt, amely állandó tartózkodásra jogosított. Ez utóbbi ügyében Frankfurtba kellett menni 
az amerikai követségre, ahol kihallgattak bennünket. Voltam katona 2 évig Tatán, ezért tan-
kokkal kapcsolatos információkat kérdeztek tőlem. Nekem ez egyáltalán nem tetszett, mert 
soha nem akartam sem a hadseregről, sem pedig Magyarországról rosszat mondani. Nem 
válaszoltam, így természetesen nem kaptam meg az igényelt okiratot. Ezután a Caritas 
szervezet segített országot keresni. Amerika befogadott volna, de soha nem szerettem őket, 
oda nem mentem. Kanadában viszont szívesen letelepedtem volna, de ott nem fogadtak 
be. A következő esélyem Dél-Afrikában kínálkozott, ahol akkor még erős fajgyűlölet érvé-
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nyesült, én abból nem kértem, nem voltam rasszista. Ausztrália is hajlandóságot mutatott 
befogadásomra, végül azt választottam. Kicsit féltem, mert az angol szókincsem csupán 
5-10 szóra korlátozódott. 1981. október 28-án érkeztem meg a távoli földrészre, és ezzel 
számomra Európa le is zárult. 

– Milyen érzéssel töltötte el, hogy megérkezett egy teljesen ismeretlen országba? 

– Furcsa, hosszú út volt. A megérkezésünk után több magyarral is megismerkedtünk. A 
kezdeti időszak nem volt könnyű, mindenki meglepődött és ijedt volt. 3 hónapig egy hos-
telben kaptunk szállást és ételt. A társaság 85%-a ázsiai illetőségű volt, főleg vietnámiak, 
ezért mindennap rizst ettünk rizzsel, amit hamar meguntunk. így hárman összefogtunk, és 
a kapott segélyből – két hétre 84 dollár – bérelni tudtunk egy 3 szobás házat 90 dollárért. 
Szűkösen, de megéltünk, főztünk, pecázni jártunk. Valójában ott sem voltunk sokáig, mert 
az épület Sydney külterületén volt, munkát viszont inkább a bentebbi területeken lehetett 
találni. Emlékszem, először egy Karcsi nevű srác költözött be, utána mi, Bélával közösen 
béreltünk egy lakást. Ekkor voltam 30 éves.

– Akkor, gondolom, itt talált munkát is.

– Igen, mert volt ott sok magyar, aki hozzánk hasonló egyénekre várt. Tudták, hogy 
nem beszélünk angolul, alaposan kihasználtak, szinte a semmiért foglalkoztattak bennün-
ket. Persze nem mindenki, de a döntő többség igen. 

Időközben a nyelvi nehézségek kiküszöbölésére adódott egy sansz, be lehetett iratkozni 
a Kaltex House-ba. Ez egy iskola volt, ahol a menekültek 10 hétig ingyen vehettek részt 
a nyelvi tanfolyamon. Egyedül én mentem el, mert mindenképpen meg akartam tanulni 
angolul.

– Ez hatalmas lehetőség volt, nem is gondolná az ember, hogy már abban az időben is 
ennyire fontos volt az ausztráloknak a külföldi emberek megsegítése. 

– Persze. Ezért el is végeztem a 10 hetes kurzust, nagyon komolyan vettem. Nem men-
tem a haverokkal sehova. Ez egy „full time” képzés volt, vagyis egész napos. 8 órát az 
iskolában töltöttünk, hazamenetel után pedig átírtam az ottani füzeteket (mert ugye sie-
tősen csúnyán ír az ember). A tanulásnak köszönhetően végre megértettem, hogy mi áll 
egy hivatalos levélben, mit írtak az újságok, illetve mit mondott a tévé. Érdekességképpen 
megjegyezném, hogy voltak, akik még 20 év után is hozzám fordultak, és kérték leveleik 
lefordítását. 

Megismerkedtem egy jugoszláv–magyar festővel, Vilivel, aki nagyon jó srác volt. Al-
kalmazott engem, bár mondtam neki, hogy én nem tudok festeni, nem vagyok festő. Azt 
mondta: „Nem baj, majd megtanulod”. Másfél évig dolgozgattam nála, jól is fizetett. Per-
sze ott a dolgozást komolyan vették, nem úgy, mint Magyarországon, ahol egy dolgozik, 
a többi pedig nézi. 
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– Tehát ott mindenki komolyan veszi a munkát és tisztelettel áll hozzá.

– Ott sem kellett kimerülésig dolgozni, reggel 7-től 15 óráig tartott a munkaidő. Reg-
gel kaptunk egy kis időt, mikor szendvicset ettünk, délben 30 percet ebédelni, és ennyi. 
Mindenhol vannak zsiványok és rendes emberek is, de ott ez ritkább. Vilinél hamar bele-
tanultam a festészetbe, mert fogékony voltam rá, érdekelt a dolog. Egész jól ment. Többet 
is kerestem, bonyolultabb munkákat is rám lehetett bízni. Aztán arra gondolkodtam, hogy 
saját vállalkozásban, maszekként kétszer, akár háromszor is nagyobb jövedelmem lehetne. 
Tanácsot kértem Vilitől, hogyan fogjak hozzá, hogyan tudom ezt megcsinálni. ő egy szerv-
hez, valamilyen „Home office”-hoz irányított (már pontosan nem emlékszem, mi volt a 
neve). Ott egy igazolást kellett felmutatni arról, hogy 3 éve ebben a szakmában dolgozom, 
és szeretnék szakmunkásvizsgát tenni. Első lépésként ledolgoztam a 3 évet, aztán sikeresen 
levizsgáztam, és a továbbiakban maszekként tevékenykedtem. 

Az önállósodással teljesült a vágyam: nem volt főnököm, nem parancsolt senki, én 
intéztem a saját dolgaimat úgy, ahogy jónak láttam. így dolgoztam egészen 2007-ig, amíg 
haza nem jöttem. 

Egy, a 80-as években történt eseményt még mindenképpen el kell mesélnem. Az Auszt-
ráliában töltött évek alatt rengeteg emberrel találkoztam, kötöttem ismeretséget. Közülük 
az egyik Lightning Rich-ben dolgozott, ahol fekete opált bányásztak. Gondoltam, én is 
megpróbálom, miért ne. Felmentem a hegyre, szövetkeztem egy román–magyar sráccal, 
Danival, és elkezdtünk bányászni. Valami kicsit mindig találtunk, de egyszer 30 000 dollár 
értékű opálra bukkantunk. Akkor – igen fiatal lévén – azt gondoltam, hogy itt az ideje egy 
kicsit ÉLNI! Elutaztam Brisbane-be, ami kb. 800 km-re volt tőlünk, és kaszinóztam. Nem 
akarom különösebben részletezni, de 3 hónapig úgy éltem, mint egy király, a pénzem is 
addig tartott. 

– És milyen jól döntött akkor, hogy ezt az összeget magára fordítja, és megtapasztalja, 
milyen úgy élni, hogy van pénze az embernek! 

– Megtapasztaltam, és egyáltalán nem bánom. Soha nem is bántam meg, mert ez óriási 
élmény volt. Feledhetetlen, tetszett nagyon. Abban az időben mi még merészebbek vol-
tunk. Nézzük akár a disszidálást, vagy akár a kaszinót is! 

– Ezek után mégis jött egy gondolat, és úgy döntött, hogy hazaköltözik Magyarországra.

– Igen, de közben még rengeteg minden történt. Volt egy feleségem, egy angol nő, aki 
14 évvel volt idősebb nálam, Pam-nek hívták. 4 szobás házat béreltünk Gosfordban, ami 
Sydneytől északra található, nagyjából 70 km-re. Ez egy közepes nagyságú városka. Én már 
akkor nagyon szerettem horgászni, vettem egy hajót, azzal jártam a vizeket, néha a feleségem 
is elkísért. Majdnem minden hétvégén pecázás volt. Sajnos Pam nagyon beteg lett, 14 év 
házasság után 2004-ben meghalt, éppen Valentin napon. Azóta nem ünneplem ezt a napot. 

A húgom házassága révén már a hetvenes évektől Jászfelsőszentgyörgyön lakott. A fér-
jével két gyermeket neveltek, de nem volt jó a kapcsolatuk. Én a feleségem halála után még 
három évig Ausztráliában maradtam. Ott ért Jutka testvérem ajánlata. Elmondta, hogy van 
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egy lehetősége kilépni a házasságából, de ehhez az én segítségem is kell. Ez a ház – ahol 
most éppen beszélgetünk – eladó volt, és szeretné, ha közösen megvennénk. Elgondolkoz-
tam az ajánlatán: igazából én Ausztráliában már mindent láttam, mindent csináltam. Va-
dásztam krokodilra, bivalyra, vaddisznóra. Érdekes életet éltem ott, mégis úgy döntöttem, 
hogy változtatok. Hazajöttem és felújítottam a házat. Nem hívtunk mestert, minden munkát 
magam végeztem.

– Gratulálok! Nagyon szép, barátságos ház lett!

– Ezt az asztalt – ami itt van előttünk – készítettem először Ausztráliában. Onnan haza-
hoztam. Ez olyan kemény fából van, hogy nem lehet szöget verni bele. Az sem mellékes, 
hogy ez az asztal nagyon sok mindent látott! A ház megvételkor igen rossz állapotban volt. 
Hozzá is kellett építeni, mert önmagában szűkös lett volna kettőnknek. Fürdőszobája egy-
általán nem volt, így azt is teljesen a nulláról kellett felhúzni. Kicseréltem a nyílászárókat, 
a tetőt felújítottam, tulajdonképpen minden a két kezem munkája, amit itt láthatunk. Hátul 
a kertet is rendbe tettük, ott most jelenleg zöldségeket és gyümölcsöket termesztünk, és 
vannak csirkéink is. Ez a pihenőhely – ahol most ülünk – készült el legutoljára, de itt sze-
retek lenni a legjobban. Mindent beletettem, ami számomra fontos volt. 

– Akkor tulajdonképpen 2007 óta itt lakik a faluban?

– Két évre még visszamentem, 2014-től 2016-ig, hogy a nyugdíjamat elintézzem. Az 
itthoni helyzetem akkorra meglehetősen rosszra fordult. Nem volt munkám, bevételem, 
a pénzem elfogyott, mert a felújításra rengeteget költöttem. Viszont volt egy nagyon jó 
barátom, István, (ő 2022-ben, ebben az évben jött haza), akit felhívtam, és kértem, hogy 
küldjön egy repülőjegyet, szeretnék visszamenni dolgozni. Két héten belül megkaptam a 
jegyet, amit aztán persze vissza is fizettem neki. Vele kezdtem el újra dolgozni, ő is festő 
volt. 2016-ban, 65 évesen lettem nyugdíjas, azután végleg hazajöttem.

Itt a faluban is dolgoztam festőként, több intézmény megbízott ezzel a munkával. Ez a 
folyamat a Tóásó családnak köszönhetően alakult ki. Szemben lakunk egymással, szom-
szédok vagyunk. Amikor készen lettem a házunk festésével, akkor Marika azt kérdezte, 
hogy megnézhetik-e. Én persze igent mondtam. Az eredményt látva „el voltak ájulva”, 
mert természetesen szépen megcsináltam, nagyon tetszett nekik. Az önkormányzatnál a 
Marika férje, Jani megemlítette, hogy ismer egy festőt, aki Ausztráliából jött haza, őt meg 
lehetne bízni az intézmények kifestésével. Ez 2014 előtt volt, azóta festettem az óvodá-
ban, az iskolában, az önkormányzatnál is. Meg voltak elégedve a munkámmal, nagyon 
figyeltem a precíz kivitelezésre, és mindig összetakarítottam magam után. Ezen sokan cso-
dálkoztak is. Példaként említem, hogy először az intézmény konyháját festettem. Marika, 
az akkori főnök megkérdezte, hogy kb. mikor leszek készen. Mondtam neki, hogy majd 
felhívom, ha végeztem. Hívásomat követően megjelent az egész brigád takarítani, de nem 
volt a földön egy csöpp festék sem. Ezen teljesen megdöbbentek, nem voltak ilyenekhez 
hozzászokva. Örülök, hogy itt is megmutathattam, milyen munkát végzek. 
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– Azóta itthon lakik Jászfelsőszentgyörgyön. Ez egy nagyon szép élettörténet. Hogyan 
vélekedik immár rengeteg élménnyel és tapasztalattal a háta mögött a jelenlegi nyugodt, 
falusi életéről és az itt lakó emberekről?

– A falusi életet mindig jobban szerettem a városi életnél, de bizonyos körülmények 
miatt soha nem kerültem olyan szituációba, hogy falun lakjak. Nekem már akkor nagyon 
tetszett a hely, amikor a húgomhoz jártam látogatóba. Főleg az öreg bácsik és nénik, akik-
kel elbeszélgettem, a tehenek a legelőn – ez számomra örök emlék. Most van jó néhány 
barátom, például Csontos Zoli. A Tóásó családdal, a hátsó szomszéddal, valamint Turjányi 
Sándorral is jó viszonyban vagyunk. Nagyon kedvelem az itteni embereket.  

– Pár mondatban mesélne arról, hogy alakult ki Önök közt a baráti kapcsolat Turjányi 
Sándorral?

– A munkával kezdődött, dolgoztam nála, festettem, villanyt szereltem. Aztán összeül-
tünk egy kicsit beszélgetni, majd egyre sűrűbbek lettek ezek a társalgások. Én egészen jól 
rátapintottam arra a szemléletre, ahogyan ő látja a világot. Mindent a matematikára vezet 
vissza, és ez érdekes és egyben elgondolkodtató is. Más perspektívából közelíti meg a 
dolgokat, ami nekem igazán tetszik.

– Örülünk, hogy megszerette Jászfelsőszentgyörgyöt, hogy számos baráti kapcsolatot 
sikerült kialakítania az itt élőkkel.

– Szeretek itt lakni, meg vagyok elégedve mindennel, jól érzem magam a faluban. 
Örülök, hogy elmesélhettem életem eddigi történéseit. Tartottam már iskolákban is előadá-
sokat Ausztráliáról. Mindig szívesen fogok visszagondolni ezekre az évekre. Egy hobbim 
van, a horgászat. Kiskörére, a Tisza-tóra járok halat fogni, számomra ez jelenti a legjobb 
kikapcsolódást.


